

上海城市规划

2019 总第149期

主管 上海市规划和自然资源局
主办 上海市城市规划设计研究院

中国科技核心期刊

6

SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW 精心规划 惠泽千秋

《中国学术期刊网络出版总库》全文收录 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录
美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory) 收录期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 中国工程咨询行业十佳报刊

本期主题：大数据与规划实践



目次



大数据与规划实践

- 1 基于多源大数据的轨道交通线网与上海城市中心体系匹配度测度研究 谢昱梓 钮心毅
- 8 基于大数据与网络分析的长三角城市群识别研究 甄茂成 党安荣 阚长城
- 17 融合手机信令数据与共享单车数据的轨道站点辐射范围分析研究 万涛 李乐园 马山 施澄
- 23 手机信令数据助力上海市社区生活圈规划 王德 傅英姿
- 30 脆弱生态约束下基于LBS数据的城市动态结构研究探索——以黔东南州兴义市为例 张珣 杨俊宴
Simon Marvin[英国]
- 38 村镇聚落网络联系的手机信令探索——以中山三乡镇为例 赵渺希 徐颖

专家观点

- 46 “2019世界城市日—上海论坛”成功举办 本刊编辑部
- 50 保护历史文化，延续城市文脉——专访原上海市城市规划管理局局长毛佳樑 本刊编辑部

规划实践

- 53 文化复兴视角下老城区发展策略——以成都青羊源城为例 钟婷
- 60 城市精细化管理背景下社区规划师在社区更新中的拓展实践——以上海曹杨新村“美丽家园”规划为例 步敏
蒋应红 刘宙 殷俊

城市研究

- 66 基于资本视角研究框架下中国城市体系的新认知 李黎 唐子来
- 72 城市层面TOD规划的结构形态解读 刘泉
- 80 新公共管理视角下的历史环境保护——英国邻里规划实践的启示 陈鹏
- 87 儿童游憩空间的规划与设计：兼论台湾的推动与发展经验 郑昕怡 简博秀 林绍华
- 93 历史建成环境的适应性再利用在可持续社区建设中的运用——以英国为例 王耀国
- 99 养老设施空间分布及可达性研究——以杭州市主城区为例 袁君梦 葛幼松
- 106 “多规合一”视角下大都市郊区城镇总体规划策略探讨——以上海练塘新市镇为例 苏蓉蓉 廖志强 苏甦
- 114 国土空间规划视角下竖向专项规划探索 熊秋文 冯炳燕 巫思聪

乡村规划

- 119 云南撒玛坝梯田村寨空间特征及其社会语义研究 郝晶 任洁 杨贵庆
- 126 我国淘宝村发展特征及其应对策略研究综述 李硕 张军民 王林申
- 133 大都市地区乡村振兴的规划和实施探索——以上海市松江区为例 薛文飞

规划信息

139

总目次

142 《上海城市规划》2019年总目次（第144—149期）

本刊启事

1. 笔者投稿不得侵犯他人著作权。
2. 本刊所发文章仅代表笔者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
3. 本刊对来稿保留修改权，对所发文章享有中文专有出版权（含数字出版权），请勿一稿多投。如有异议，请事先声明。
4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载，必须事先征得本刊编辑部和笔者同意。
5. 限于人力和物力，来稿一律不退，敬请笔者自留底稿。
6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题，请与印刷厂联系。



Contents

BIG DATA AND PLANNING PRACTICE	<p>1 Measuring the Matching Degree between Rail Transit Network and Shanghai Urban Polycentric System Based on Multi-source Big Data XIE Yuzi, NIU Xinyi</p> <p>8 Study on the Identification of Urban Agglomerations in the Yangtze River Delta Based on Big Data and Network Analysis ZHEN Maocheng, DANG Anrong, KAN Changcheng</p> <p>17 Converging Mobile Phone Signaling Data with Shared Bicycle Data on Urban Transit Stations Catchments Analysis WAN Tao, LI Leyuan, MA Shan, SHI Cheng</p> <p>23 Mobile Signaling Data Helps Shanghai Community Life Circle Planning WANG De, FU Yingzi</p> <p>30 Urban Dynamic Structure Research Based on LBS Data under the Fragile Ecology Constraint: A Case Study of Xingyi in Southwest Guizhou Autonomous Prefecture ZHANG Xun, YANG Junyan, Simon Marvin[UK]</p> <p>38 Exploring the Spatial Network of Rural and Urban Settlements through the Lens of Mobile Phone Signaling Data: A Case Study of Sanxiang Town in Zhongshan ZHAO Miaoxi, XU Ying</p>
EXPERTS OPINIONS	<p>46 World Cities Day - Shanghai Forum 2019: Innovation, Collaboration, Sharing The Editorial Department</p> <p>50 Interview of MAO Jialiang, the Former Director of Shanghai Urban Planning Administration Bureau The Editorial Department</p>
PLANNING PRACTICE	<p>53 The Development Strategy of Old Urban Area from the Perspective of Cultural Revival: A Case Study of Qingyangyuan City, Chengdu ZHONG Ting</p> <p>60 "Community Planner" in an Era of Refined Urban Management: A Case Study of Caoyangxincun Urban Renewal BU Min, JIANG Yinghong, LIU Zhou, YIN Jun</p>
URBAN RESEARCH	<p>66 New Cognition of China's Urban System under the Framework of Capital Perspective LI Can, TANG Zilai</p> <p>72 Reflection on Urban Pattern of Citywide TOD Planning Structure LIU Quan</p> <p>80 Historic Environment Conservation under the Perspective of New Public Management: Learning from the Practice of England's Neighborhood Planning CHEN Peng</p> <p>87 The Planning and Design for Children Recreational Spaces: Some Comments on the Development Experience of Taiwan ZHENG Xinyi, JIAN Boxiu, LIN Shaohua</p> <p>93 The Application of Adaptive Reuse of Historic Built Environment in the Building of Sustainable Communities: A Case Study of the UK WANG Yaoguo</p> <p>99 Study on Spatial Distribution and Accessibility of Elderly Care Facilities: A Case Study of the Main City of Hangzhou YUAN Junmeng, GE Yousong</p> <p>106 Study on the Master Plan Strategy of Metropolis Suburban Towns from the Perspective of Multi-plan Integration: A Case Study of Liantang, Shanghai SU Rongrong, LIAO Zhiqiang, SU Su</p> <p>114 Exploration of Vertical Special Planning from the Perspective of Territory Spatial Planning XIONG Qiuwen, FENG Bingyan, WU Sicong</p>
RURAL PLANNING	<p>119 Spatial Characteristics and Social Semantics of Terraced Villages in Samaba, Yunnan HAO Jing, REN Jie, YANG Guiqing</p> <p>126 Overview on the Research of the Development Characteristics and Coping Strategies of Taobao Villages in China LI Shuo, ZHANG Junmin, WANG Linshen</p> <p>133 The Planning and Practice for Rural Revitalization of Metropolitan Suburbs: A Case Study of Songjiang District, Shanghai XUE Wenfei</p>
URBAN PLANNING INFO	<p>139</p>
TOTAL CONTENTS	<p>142 Total Contents of <i>Shanghai Urban Planning Review</i> 2019 (Series No.144—149)</p>

NOTICE

1. The authors shall not infringe copyright.
2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
6. For binding and printing issues, please contact the printing house.